
Her er ingen Aula: - Jeg har aldrig oplevet 
en sviner-besked eller noget grimt 

Aula har været på alles læber, siden statsministeren luftede tanken om at afskaffe 

platformen - men nogle forældre, lærere og pædagoger slipper allerede 

 
Mens Aula bliver haglet ned af både forældre, lærere og statsministeren, har en 

nordjysk skole helt valgt platformen fra. Her bruger man enten mail eller 

gammeldags mundtlig kommunikation. Foto: Martin Damgård 

 

- Holger? 

- Asta? 

- Maja, er Maja her? Nå. Der er sikkert også møjmeget sne, der hvor de bor, i 

dag. Det tjekker jeg lige, siger souschef Anette Tværgaard Larsen og kigger igen 

på navnelisten. 

- Malou? 

- Erik? 

Børn i alle aldre sidder på gulvet i gymnastiksalen. En større dreng holder om en 

mindre elev med den ene hånd, mens han holder en rød skolesangbog med den 

anden. 

 



Vi er til morgensang på Klim Friskole. 

Her findes Aula ikke. 

 

Konstant nyhedsstrøm 
Platformen til dialog mellem forældre og skole eller institution er om muligt 

mere udskældt end nogensinde, siden statsminister Mette Frederiksen (S) til 

Folketingets åbning sparkede gang i en debat om, hvorvidt den bør afskaffes. 

Nu bliver en stor del af brugerne bedt om at evaluere den, men på landets fri- 

og privatskoler står det dem frit for at vælge Aula fra. 

 
 

- Det er selvfølgelig nemmere, fordi vi er et lille sted, men vi mener faktisk, at det 

er vigtigt, at det ikke kun foregår elektronisk, siger souschef Anette Tværgaard 

Larsen om det daglige navneopråb. Foto: Martin Damgård 

Og det har de gjort i Klim, hvor skolelederen i stedet sender en ugentlig 

nyhedsmail, mens lærere og pædagoger sender vigtig info på mail eller sms. 

- Vi prøver at mindske det så meget som muligt. Vi ved godt, at moderne 

forældre lever i en konstant nyhedsstrøm, siger konstitueret skoleleder Per 

Svaneborg. 

 

Vigtig viden - ligegyldig info 
Har lille Hektor fået skoldkopper eller mangler sine vanter ryger beskeden typisk 

ind på hans skrivebord. 

- Når jeg møder ind om morgenen, er der typisk to-tre mails fra forældre, jeg 

lige svarer på. Så er én syg, én anden har brug for at køre med vores skolebus 

hjem i dag, og en tredje vil gerne levere et juletræ. Det er alt muligt, fortæller 

han. 



- Men det kommer til mig - og ikke ud til samtlige forældre. 

Og det er netop en af de ting, forældre hader mest ved Aula: Strømmen af 

beskeder fra andre forældre. 

- Der kan virkelig komme meget ligegyldigt, som man pludselig skal forholde sig 

til, siger Rasmus Krogh, der er far til Martha på ti år og 12-årige Karl. 

 

En ny besked fra Aula 
De går begge på friskolen, mens deres storesøster Emma går i folkeskole. Derfor 

kender han også Aula. 

- Det gør reelt en stor forskel, at man ikke behøver have fællesbeskeder med 30 

andre forældre. Selvom man kan slå notifikationer fra appen fra, stresser det 

alligevel, mener han. 

 

 
 

- Når man har den her mere direkte kommunikation med læreren, bliver det om 

ikke familiært, så i hvert fald venskabeligt, siger Rasmus Krogh, der er far til to 

børn på Klim Friskole. Foto: Martin Damgård 

- Man kan nemt logge på og se, at der er 35 ulæste beskeder. Men det er slet 

ikke givet, at noget af det overhovedet er relevant for en, siger han. 

Karls klasselærer Christine Laustsen er også begejstret for måden, dialogen 

forældre og lærere imellem fungerer på friskolen. 

- På sådan en platform bliver det bare mere upersonligt, og jeg tror, at det er 

det, der gør, at man i en hurtig vending lige får skrevet lidt for aggressivt, siger 

hun. 

 

 



Ingen sviner-beskeder 
Aula skaber i høj grad stress blandt både forældre og lærere. Det konstaterede 

Kristian Vengsgaard, der er direktør i Kombit, der står bag Aula, i oktober overfor 

Politiken. Samtidig beskriver mediet Zetland, hvordan lærere har "Aula-angst". 

- Jeg er virkelig glad for, at det ikke er mig. Jeg kan virkelig godt forstå, at det er 

svært for mange lærere at stå i, siger Christine. 

 

 
 

- Som lærer tænker jeg over at sende så lidt fælleskommunikation ud som 

overhovedet muligt, så man ikke bliver overvældet, siger Christine Laustsen. Foto: 

Martin Damgård 

Hendes hjerte banker ikke hurtigere, når hun tjekker mobilen. 

- Jeg får altid et respektfuldt svar og har aldrig oplevet en sviner-besked eller 

noget grimt. 

 

At tale sammen 
På skolelederens kontor understreger Per Svaneborg, at det naturligvis er 

nemmere at holde styr på 75 elever end 500 uden en elektronisk platform.  

Men han mener samtidig, at de gammeldags kommunikationsformer burde få et 

comeback. 

- Her er telefonen altid åben, og tænk en gang: Man kan faktisk stadig give en 

mundtlig besked, siger han. 

Ofte er det ligefrem bedre, mener souschef Anette Tværgaard Larsen. 

- Tit har man behov for at tale sammen. Det er ikke alt, man bare kan skrive. 

 



To elever piler ud på gange og finder knagerækken med flyverdragter. De vil ud 

og kælke. Den sikre vej ned ad kælkebakken, som Anette gav besked om til 

morgensang.  

Ikke på Aula. 
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